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• CE TRASATURI DAU SPECTACOLULUI DE TEATRU CARACTERUL CONTEHPORAN Ì 
• CARE SÎNT CÂILE PENTRU DEZVOLTAREÀ ACESTUI CARACTER IN TEATRUL NOSTRU? 

In acest iiumăr răspund : maestrul emerit al artei Moni Ghelerter, artistul 
emerit Liviu Ciulei, precum şi regizorii Miron Niculescu şi Lucian Pintilie, 

G h e l e r t e r : 
Dirit contemporan înseamna 
rea efectivâ şi pasionatâ a 
DCÌÌ tale, înfelegerea ei pînâ 
cele mai mici amânunte." 

Cînd vorbim despre răspunderea regizorului şi despre contemporaneitatea 
artei teatrale, cred că o problema ce le domina pe toate celelalte este spriji-
nirea neprecupeţită a dramaturgiei originale. Aceasta apare ca o condiţie a 
funcţiei de regizor, o ìndeletnicire legata de însăşi exercitarea ei. Pentru că nu 
poti face teatru in spiritul epodi tale şi nu poti realiza spectacole capabile sa 
reflecte trasaturile ei, farà o dramaturgie corespunzătoare, pe care tu, regizor, 
s-o valorifici, pe măsura talentului şi pasiunii tale, in scena. 

Un bun spectacol este acela ìn care un text — şi nu spun o noutate prin 
aceasta — îşi află deplina lui valorificare scenica, este sincer, emoţionant şi 
convingător. Aşa înţeleg eu un spectacol de teatru contemporan. Dar e nevoie 
ca acest lucru sa-l pricepem nu numai noi, regizorii, ci şi dramaturgii. Pentru 
că spirit contemporan înseamnă trăirea efectivà şi pasionatâ a epodi taie, în-
ţelegerea ei pina in cele mai mici amânunte. Numai tràind astfel, poti s-o şi 

* Vezi „Teatrul", nr. 5 şi 6/1960. 
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reprezinţi în arta ta. Consider, pe de alta parte, că este greşit să se aştepte 
ca regizorii să facă spectacole despre care se spune cà sînt „foarte moderne", 
dar care se reduc de fapt la invocarea unor formule ce nu au, cel mai adesea, 
nici o contingenta eu textul tratat. De cînd mă ştiu, am fost împotriva specta-
colelor regizorale care nu-mi spun nimic. Pentru că atunci cînd simţi prezenta 
regizorului pe scena, este ca şi cum l-ai simţi pe autor că îşi forţează perso-
najul să treacă printr-o situaţie pe care nimic din datele lui caracterologice 
şi din conflictul de pina atunci nu o justified. 

Desigur, orice piesà poate fi pusă în scena în mai multe feluri, potrivit 
viziunii, personalităţii, culturii şi gustului regizorului. Deci, modul de a trans-
pune poate fi variât, conceptia în virtutea càreia se tălmăceşte o opera este 
însă una singură, cea realist-socialista. Sînt texte care suportă îndrăzneli de 
montare, aitele ce le solicita chiar, în timp ce unele sucombă la asemenea ex
perience, făcînd loc doar unor formale exhibiţii ale celui ce le pune în scena, 
fără să le respecte şi să le înţeleagă. Nu sînt împotriva încercărilor, şi le doresc 
chiar. Dar voi arata mai departe de ce nu sînt de acord cu orice fel de în-
cercàri. Apreciez, de pildà, încercarea lui Liviu Ciulei — personalitate artis
tica valoroasă şi complexà — de a càuta să afle Aziluiui de noapte al lui 
Gorki, o exprimare regizorală proprie, aşa cum apare ea pe scena de la Mu
nicipal, dominata de viziunea plastica a artistului şi de tendinţa de a transpune 
conflictul între coordonate unde azi s-ar mai putea întîlni condita sociale ase-
mănătoare celar descrise de Gorki. Sînt convins că asemenea condita exista 
aiurea, dar elementele caracteristice acelui mediu sau acelor medii unde eie 
se fac simţite şi azi, sînt eu siguranţă altele. Personal, nu cred că în America, 
de pildà, putem afla un Luca asemenea celui descris de Gorki şi întîlnit de el, 
eu siguranţă, în vechea Rusie. 

Dacă aş fi pus în scena Azilul de noapte, cred că m-aş fi simţit mai 
obligat de lucrare să situez spectacolul între coordonatele geografice şi de epoca 
pe care le reclama el, de teama de a nu da loc unor aspecte hibride şi ne-
verosimile. 

Se întîmplâ ca astfel de căutări să fie greşite, totuşi eie deschid adesea 
orizonturi noi artei şi mai aies celei teatrale, despre care nu arareori auzim 
spunîndu-se cà a cam ramas în urma vieţii. (Dar căutările nu sînt valabile numai 
pentru regizori, ci — ţin să repet — şi pentru dramaturgi.) Complexitatea şi 
dinamica vieţii noastre ne obligă la un efori creator pe măsura ex. Un singur 
lucru însà il consider de-a dreptul primejdios în aceste căutări inovatoare : câ-
derea în formula. Căci, dacă altcineva de pildà ar încerca sa répète experi
ments lui Ciulei, chiar pe acest text al lui Gorki, ar .realiza, sînt sigur, un 
spectacol fais. Pentru cà ceea ce-i autentic la Ciulei, în aceastà montare, este 
unitara viziune care stràbate toate planurile montării, condiţie primordialà a 
unei creata artistice, ce îi conferà originalitatea. Formulele însà devin moda, 
iar moda e o simplà manifestare superficială. Şi atîta tot. 

Fiind însà vorba de a realiza spectacole in spirit contemporan — şi nà-
dàjduiesc cà am fost destul de limpede în ceea ce am vrut sa fac sa se înţe-
leagà cà e, dupa pârerea mea, acest spirit — repet : nu poţi reuşi aceasta farà 
a trai intens epoca ta, farà a o urmàri şi a merge în pas eu ea. în ce ma 
priveşte, deoarece am pus în scena prima piesà despre colectivizare, aş dori 
sà-mi demonstrez consecvenţa afirmatiilor. Era în 1950 cînd am montât lucrarea 
Mariei Banuş, Ziua cea mare. Poate cà aci lucrurile nu erau spuse întotdeauna 
farà stîngàcie, dar sinceritatea piesei a ràzbâtut în spectacol şi a asigurat suc-
cesul, înţelegerea şi primirea ei de càtre spectatori. N-a fost singura piesà de 
acest fel pe care am pus-o de atunci încoace în scena. Au urmat Vad nou, 
Oameni de azi şi, acum, Maria. Nu vreau decît ca, peste cinci ani, cînd potrivit 
prevederïlor proiectului de Directive aie celui de-al HI-lea Congres al parti-
dului, întreaga farà va fi colectivizatà, sa pun în scena, în noua sala a Tea-
trului National, piesa care va urmàri şi reflecta amplu via\a satului de atunci. 
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